

元智大學應用外語學系「跨文化能力」探索跨域微學程
Department of Foreign Languages and Applied Linguistics
Yuan Ze University

“Intercultural Competence” Cross-Domain Exploration Micro Program Course Planning Table
(115學年度申請適用)
(For students applied in Academic Year 2026)

115.04.29 一一四學年度第七次教務會議通過

Passed by the 7th Academic Affairs Meeting, Academic Year 2025, on April 29, 2026

一、教學目標 Teaching Objectives：

本跨文化能力探索跨域微學程旨在培養學生具備跨文化理解與溝通能力，並透過語言、文學與文化等多元學習，建立全球視野並培育人文素養。教學目標如下：

The intercultural Competence Cross-Domain Exploration Micro Program aims to cultivate students' intercultural understanding and communication competence. Through interdisciplinary learning in language, literature, and culture, the program seeks to foster a global perspective and develop humanistic literacy. The teaching objectives are as follows:

(一) 培養跨文化理解能力：透過語言與社會、跨文化溝通等課程，使學生理解不同文化之價值觀、行為模式與社會脈絡。

(1) **Develop intercultural understanding:** Students gain insights into diverse cultural values, behavioral patterns, and social contexts through courses such as *Language and Society* and *Intercultural Communication*.

(二) 提升跨文化溝通與表達能力：強化學生在多元文化情境中的語言運用與溝通能力，培養其全球移動能力。

(2) **Enhance intercultural communication and expressive competence:** Students strengthen their ability to use language effectively in multicultural contexts and develop global mobility and adaptability.

(三) 深化異文化理解與思辨能力：藉由日本文學等課程，引導學生分析文化文本，理解文化符號與其社會意涵。

(3) **Deepen intercultural awareness and critical thinking:** Through courses such as *Introduction to Japanese Literature*, students analyze cultural texts and interpret cultural symbols and their social meanings.

(四) 促進跨領域整合與應用能力：鼓勵學生選修不同領域課程，將語言、文化與社會議題相互連結，培養跨域思考能力。

(4) **Promote interdisciplinary integration and application:** Students are encouraged to take courses across disciplines, connecting language, culture, and social issues to develop interdisciplinary thinking skills.

(五) 培養人文關懷與全球公民素養：透過人文關懷相關課程，建立學生對多元文化的尊重與包容，提升其全球公民意識。

(5) **Cultivate humanistic values and global citizenship:** Through humanistic and culturally oriented courses, students develop respect for cultural diversity and enhance their awareness as global citizens.

二、課程設計 Curriculum Design：

核心課程：3 學分

Core Courses: 3 credits

課號 Course ID	課程名稱 Course Name	學分 Credit(s)	學制 Degree structure	開課系所 Department Offered the Present Course(s)	備註 Remarks
FL470	語言與社會 Language and Society	3	大學部 Undergraduate Program	應用外語學系 Department of Foreign Languages and Applied Linguistics	

專業課程：至少 5 學分

Professional courses: at least 5 credits

課號 Course ID	課程名稱 Course Name	學分 Credit(s)	學制 Degree structure	開課系所 Department Offered the Present Course(s)	備註 Remarks
FL151	跨文化溝通 Intercultural Communication	2	大學部 Undergraduate Program	應用外語學系 Department of Foreign Languages and Applied Linguistics	選修 Elective
FL386	日本文學導讀 Introduction to Japanese Literature	3	大學部 Undergraduate Program	應用外語學系 Department of Foreign Languages and Applied Linguistics	
EXD103	投資理財簡介 Introduction to Investment and Financial Planning	1	大學部 Undergraduate Program	管理學院學士班 Bachelor of Business Administration Program, College of Management	探索跨域及人文關懷通識課程 (六擇一) Cross-Domain Exploration and Humanistic Care General education courses (Select one course from six options.)
EXF101	AI的醫護應用與實作 AI Applications and Practices in Healthcare	1	大學部 Undergraduate Program	護理學系 College of Medicine and Nursing	
EXC302	設計思考與互動裝置 Design Thinking and Interactive Installations	1	大學部 Undergraduate Program	資訊傳播學系 Department of Information Communication	
ID007	城市生活與文化敘事 Recount of the City's Life and Culture	2	大學部 Undergraduate Program	通識教學部 General Education Center	
LS243	生命教育概論 Introduction to Life Education	2	大學部 Undergraduate Program	通識教學部 General Education Center	

課號 Course ID	課程名稱 Course Name	學分 Credit(s)	學制 Degree structure	開課系所 Department Offered the Present Course(s)	備註 Remarks
GN418	老人福祉科技概論 Introduction to Gerontechnology	2	大學部 Undergraduate Program	通識教學部 General Education Center	

三、學程證書授予標準Certificate Award Criteria：

1. 須至少修習一門非學生所屬學系（組、班）之科目（不可包含院必修「AI程式設計」、與他系合開之課程）。

Students are required to take at least one course outside their own department (or program/class). (The college-compulsory course 'Fundamentals of AI Programming' and courses co-offered with other departments are not included.)

2. 修習跨領域學程內之通識課程，不得重複計入通識教育課程10學分，亦不得列入畢業學分。

General education courses taken within an interdisciplinary program may not be counted toward the 10-credit general education requirement, nor may they be applied toward graduation credits.

四、領域別 Fields of Study：人文關懷 Humanistic Care

五、學程召集人 Program Director：吳翠華老師 Professor Tsui-Hua Wu

六、負責規劃單位 Responsible Planning Unit：應用外語學系 Department of Foreign Languages and Applied Linguistics